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JAARVERSLAG STICHTING MÚSICA TEMPRANA 2022 
 
Inleiding 
 
Werd 2021 nog behoorlijk beïnvloed door de coronapandemie en de gevolgen 
voor de culturele sector, in 2022 was er zeker in de tweede helft van het jaar 
weer veel meer activiteit. Met name in de eerste maanden van dat jaar was er 
ruimte voor voortzetting van de discussies over de toekomst van Música 
Temprana, met begeleiding vanuit de adviesorganisatie Blueyard. Daarmee was 
in 2021 contact gelegd.  
De rustige periode werd ook benut om in februari een vriendenavond te 
organiseren. 
Vanaf juni kwamen de concerten weer op gang, met een eerste optreden van 
MT in het tweejaarlijkse Bach Festival in Dordrecht. Later volgde het Festival 
Oude Muziek, Musica Sacra Maastricht en een reeks van acht concerten met de 
Misa Criolla, verspreid over het land en merendeels in grote zalen. 
 
Artistiek 
 
Het jaar 2022 bood na de coronaperiode weer een min of meer ‘normaal’ beeld 
wat betreft optredens en concerten, en daarmee voor het voor onze musici zo 
essentiële directe contact met het publiek, vooral in de tweede helft van het 
jaar. 
Vriendenavond 
Daarin paste ook de organisatie van een speciale avond voor de vrienden van 
Música Temprana, een plan dat al een tijd in de kast lag maar waarvan de 
uitvoering steeds moest worden uitgesteld. Uiteindelijk lukte het om dit 
evenement op 22 februari in het Instituto Cervantes in Utrecht te laten 
plaatsvinden. Artistiek leider Adrián Rodríguez van der Spoel, terzijde gestaan 
door zangeres Luciana Cueto en videoproducente Patricia Ribas, verzorgden de 
avond, met een presentatie die teruggreep op ons project ‘Melancolía’. Dit 
project ontstond in 2020, toen we een Cd opnamen onder die titel, gekoppeld 
aan een podcast en concerten met video opnamen over melancholie, de 
gemoedstoestand die overheerst in de liederenbundels van die tijd (15e eeuw) 
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en in het middeleeuwse liturgische drama Canto de la Sibila, een heidense 
traditie met wortels in de (Klein-) Aziatische Oudheid die in de 5e eeuw werd 
opgenomen in de christelijke rituelen.  
In de presentatie op 22 februari – onder de titel “La Melancolía y el Fin del 
Mundo, een zintuigelijke reis naar het Spanje van de 15e eeuw via de muziek” 
werd stil gestaan bij de relatie tussen melancholie en de Apocalyps, het einde 
van de wereld. De avond trok zo’n 50 mensen, die zich erg enthousiast toonden 
over de mooie en aantrekkelijke presentatie.  
Met Cervantes heeft MT overigens een langlopende overeenkomst, met 
‘gesloten beurzen’. MT kan van de grote zaal van het instituut gebruik maken 
voor repetities, met als tegenprestatie het af en toe verzorgen van lezingen en 
presentaties, passend in de series die Cervantes organiseert. 
 
Workshop Cancionero del Palacio in Gouda 
In het Pinksterweekend (3-4-5 juni) organiseerden we een workshop – 
voornamelijk bedoeld voor conservatoriumstudenten- in Gouda. Onze goede 
contacten daar met de Oud Katholieke Kerk daar maakten het mogelijk dat in 
Gouda te doen, voor een heel schappelijke prijs. In het bestuur was er wel 
discussie of je dit als MT moet doen – en dan ook formeel, wat financiën betreft 
etc. Uiteindelijk liep een en ander via de informele weg. In elk geval was de 
workshop – gegeven door Adrián, Luciana en ook Andrés Locatelli uit Italië – 
succesvol, met deelname van een 12tal enthousiaste studenten. De 
mogelijkheid is er om dit te laten uitgroeien tot een jaarlijkse traditie, een soort 
‘academie’ als een nieuwe loot aan de MT-stam.  
 
Bachfestival Dordrecht 
Dit tweejaarlijkse festival werd in 2009 gestart en is inmiddels uitgegroeid tot 
een experimenteel evenement, waarin J.S. Bach wel centraal staat, maar 
tegelijkertijd ook nieuwe composities, multidisciplinaire voorstellingen in 
verrassende cross-overs worden gepresenteerd. Música Temprana was 
gevraagd op 22 juni het openingsconcert te verzorgen en maakte daarmee ook 
haar debuut op dit festival. We maakten daar een co-creatie van technologie, 
dans en muziek van: een soort totaalervaring van een uur met Bach in Latijns 
Amerika. Met op het podium zes musici van MT maar ook drie reusachtige 
straatlantaarns, de Bloomlights, zó ontworpen dat ze meebewogen met dansers 
en musici.  
Sopraan Ana Vieira Leite maakte haar succesvolle debuut bij Música Temprana, 
voor een enthousiast publiek in een volle zaal. Klein minpunt was het ontbreken 
van programmaboekjes. Ons secretariaat werd benaderd door een aantal 
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mensen met vragen daaromtrent. Naar we begrepen ging dat om een keuze van 
de organisatie, mogelijk ook gerelateerd aan beperking van het budget.  
 
Holland Festival Oude Muziek 
Het is altijd geweldig om te mogen optreden in het grootste en meest 
prestigieuze festival voor Oude Muziek ter wereld, dat al sinds 1981 eind 
augustus/begin september in Utrecht plaats vindt. De laatste maal voor MT was 
in 2018, met een beroemde mis van Josquin des Prez. Op 30 augustus ’22 stond 
ons ensemble opnieuw in een uitverkochte Jacobikerk met het programma 
“Confidencias”, door het Festival tot “Galante Bekentenissen” omgedoopt, 
opdat de titel zou passen bij het Festivalthema “Galanterie”. Voor het 
programma werd weer geput uit het Cancionero del Palacio, samengesteld 
ergens tussen 1480 en 1520, een tijdperk dat grotendeels samenvalt met de 
regeerperiode van de katholieke koningen Isabel en Fernando. Tussen de meer 
dan 400 werken valt er een aantal op vanwege de vertrouwelijkheden van 
vrouwen daarin. Meer dan de epische romances of de uitgebreide liederen die 
zijn geïnspireerd op de hoofse liefde, geven deze eenvoudige stukken ons het 
gevoel heel dicht bij de subjectiviteit en de gevoelens van de personages te 
staan.  
Daartoe wordt er een kleine wereld geschapen, met een beperkte vocabulaire, 
weinig beschrijvingen maar heel suggestief van toon. Je kunt je voorstellen dat 
het gesprek plaats vindt op een plekje ergens waar de man geen toegang heeft, 
de keuken, een kamer. Precies uit die beperking aan elementen halen deze 
liederen hun kracht, hoewel het zonder twijfel om nét zulke kunstmatige 
creaties gaat als in andere genres.  
Onze musici zongen en speelden op de toppen van hun kunnen in een muisstille 
Jacobikerk, die na afloop werd gevuld met een orkaan van bijval en applaus. 
 
Misa Criolla in Musica Sacra en december-serie op negen podia 
Música Temprana speelde al enkele malen in het Festival Musica Sacra in 
Maastricht, dat de afgelopen twintig jaar ook is uitgegroeid tot een belangrijk 
cultureel evenement met diverse kunstvormen. Dit maal was ons ensemble 
gevraagd voor het openingsconcert van het Festival, in de Onze Lieve Vrouwe 
Kerk, meteen het eerste concert van onze nieuwe reeks met de Misa Criolla. 
Feitelijk een vooruitgeschoven concert (16 september) voor de serie die liep 
van 15 t/m 25 december, startend met een try out in Cervantes Utrecht tot het 
slotconcert in de grote zaal van het nieuwe Amare in Den Haag. 
Zoals gebruikelijk in deze reeks werden de concerten met de Misa Criolla 
besloten. Onze artistiek leider had voor het verdere programma dit maal 
gekozen voor o.a. de Missa San Xavier van de Italiaan Giovanni Battista Bassani 
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(1650-1716), afkomstig uit een verzameling missen die in Bolivia terecht is 
gekomen en daar door plaatselijke musici is bewerkt.  
De concerten werden door ruim 4000 bezoekers bijgewoond. In de meeste 
zalen was de bezetting uitstekend; alleen Tivoli Vredenburg viel wat tegen 
(mede vanwege het slechte weer die avond en het samenvallen met de finale 
van het WK voetbal (die tot vreugde van veel van onze musici werd gewonnen 
door Argentinië!). Van het publiek kwamen veel enthousiaste en warme 
reacties, met name ook op de speciale toevoeging die we brachten in de vorm 
van een peña (bij de meeste concerten) na afloop, in de foyers, in informele 
sfeer. 
Organisatorisch en logistiek verliep deze tournee goed, mede dankzij de 
uitstekende bijdrage van Peggy Loch, voor het eerst door ons ingehuurd als 
projectmanager. Voor MT gaat het in dit geval om een complex project, met 
ruim 20 gecontracteerde musici, negen optredens verspreid over Nederland, 
met veel reizen in korte tijd, etc.  
Opvallend waren de verschillen tussen de podia wat betreft snelheid (of 
traagheid!) van handelen wat betreft de contracten, de logistiek, de verzorging 
van boekjes en teksten (soms uitgebreid, soms vrijwel niets), etc. 
In financieel opzicht is een groot project voor MT altijd risicovol en afhankelijk 
van subsidies.  Ook dit maal werden de aanvragen aan FPK (€ 50.000,-) en AFK 
(€ 4.500.-) goedgekeurd. De aanvraag aan AFK is last minute ingediend. Intussen 
had strak financieel management mét enkele bezuinigingen ervoor gezorgd dat 
we uiteindelijk ruim binnen de marges van de begroting zijn gebleven, met als 
gevolg dat de subsidie aan AFK (dat werkt op basis van voorschotten) is 
teruggegeven.  
 
(zie voor een uitgebreider verslag van de Misa Criolla tournee de bijlage met de 
rapportage aan FPK (door het Fonds goedgekeurd). 
 
Organisatie 
 
Zoals in de inleiding al gezegd, is ook in 2022 ruim aandacht besteed aan de 
organisatie van Música Temprana als Stichting met bijbehorende missie, 
toekomstvisie en structuur, duidelijk in een transitiefase verkerend.  Eind 2021 
legden we daartoe contact met de adviesinstantie Blueyard, waarmee een 
begeleidingstraject werd gestart. Daartoe was door het bestuur een bedrag 
geoormerkt. Een aantal gezamenlijke sessies leidde uiteindelijk tot de 
formulering van een aangescherpte missie en visie.  
Evenwel, in het verdere traject – dat richting een nieuw meerjarenplan zou 
moeten leiden – kwam Blueyard tot de conclusie dat MT in artistiek-inhoudelijk 
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opzicht zeker voldoende bestaansrecht heeft, maar dat daar wel een capabele 
organisatie bij hoort om het geheel te dragen. In de woorden van Blueyard: ‘er 
is behoefte aan bouwers, jong bloed, diversiteit’.  
In diezelfde periode (medio 22) liet voorzitter Eelke Bakker weten dat hij had 
besloten definitief voor een loopbaan (annex opleiding) in het onderwijs te 
kiezen en dat hij zijn intensieve betrokkenheid bij Música Temprana (eerst als 
zakelijk leider, manusje van alles en vervolgens als voorzitter) zou gaan 
beëindigen. Dat is in de periode daarna ook gebeurd. MT is Eelke veel dank 
verschuldigd voor zijn enorme inzet en waardevolle bijdragen!  
In de laatste maanden van het jaar is wel gezocht – op basis van een formele 
vacature (geplaatst op de eigen website en ook op de site “Culturele 
vacatures”) maar dat resulteerde helaas nog niet in het vervullen van de 
voorzitterspositie. Een gesprek met een zeer interessante kandidate liep 
uiteindelijk toch uit op diens besluit niet tot het bestuur toe te treden.  
Intussen heeft het bestuur in november nog een nieuw overleg gehad met 
Blueyard, met name om te bezien of men nog iets voor MT zou kunnen 
betekenen, b.v. op het gebied van versterking van de organisatie en het 
eventueel toch opstarten van een traject richting aanvrage van een vierjarige 
structurele subsidie voor de periode 2025-2028. Blueyard schatte onze kansen 
daarvoor laag in. Samengevat gaf Blueyard aan MT het volgende mee: 

- verbrede programmering en betere positionering (zie hieronder), grotere 
diversiteit in het bestuur, MT meer als collectief inzetten in de verbrede 
programmering, meer energie steken in het bereiken van 
maatschappelijke impact. 

- via die verbrede programmering moeten we een breder, meer divers 
publiek (qua achtergrond en leeftijd) aantrekken, aanspreken, betrekken, 
stimuleren. Het moet , in elk geval ten dele, meer gaan omvatten dan het 
luisteren naar prachtige muziek.  

- zoeken naar partners – ook in de sociaal-maatschappelijke hoek - waar 
we samenwerkingsverbanden mee kunnen aangaan. Via die partners en 
die verbanden zijn ook potentieel nieuwe fondsen aan te boren. 

- verbrede programmering en positionering betekent dat onze muziek ook 
aansluit op onderwerpen die maatschappelijk sterk leven. Voor MT kan 
dat, bij wijze van voorbeelden, thema’s omvatten als 
migratie/vluchtelingen, positie van vrouwen toen en nu, 
kolonisatie/dekolonisatie/slavernij. Op kortere termijn zouden we één 
thema kunnen identificeren en met een of meer geschikte partners 
kunnen uitbouwen tot een gezamenlijk project. Het resultaat kan dan 
zijn dat een deel van het publiek via de muziek tot het thema komt en 
een ander deel van het publiek via het thema tot de muziek. We zullen 
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de komende tijd meerdere van dat soort projecten moeten realiseren 
willen we voor structurele subsidie gaan kwalificeren. 

Het bestuur trok in elk geval deze conclusies: 
1. We denken na over mogelijkheden een of meerdere thematische 

projecten op te starten, met mogelijke samenwerkingspartners 
2. We zien de noodzaak van versterking van het bestuur en zoeken door 

naar nieuwe kandidaten (w.o. een voorzitter) 
3. We steken geen energie in het formuleren van – op voorhand vrijwel 

kansloze- structurele aanvragen aan FPK/AFK, maar doen dat liever in 
het opbouwen van goede concertreeksen en het formuleren van goede 
projectaanvragen daarvoor, gekoppeld aan één of meer thematische 
programma’s.  

Met deze voornemens ging Música Temprana het jaar 2023 in.  
 
Financieel 
 
Zie ook het separate financiële verslag. 
In algemene financiële termen was 2022 een beter jaar dan 2021, zeker ook 
doordat er weer inkomsten werden gegenereerd via onze centrale activiteit, het 
geven van concerten. Zoals bekend komen die inkomsten zowel uit subsidies als 
uit recettes, betaald door podia die Música Temprana contracteert.  
Daarnaast heeft MT inkomsten uit Cd verkoop, die door ons zelf wordt 
georganiseerd, zowel vanuit ons secretariaat (op bestelling via de webwinkel) 
als bij uitvoeringen. Met name de reeks met de Misa Criolla was (als in eerdere 
jaren) in dat opzicht belangrijk; er werd bij de negen concerten voor plm. 7000 
euro aan Cd’s verkocht.  
Música Temprana heeft ook vrienden: dat wil zeggen veel fans, maar een aantal 
(plm. 15) van hen is een verbintenis met ons aangegaan (op basis van onze 
ANBI status) voor een periode van vijf jaar (met daardoor extra 
belastingvoordeel). Vaste maar ook ‘losse’ vriendenbijdragen leveren ons 
jaarlijks 2 á 3000 euro op.  
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Bijlage: inhoudelijk verslag project “Misa Criolla”, als voorgelegd aan en 
goedgekeurd door Fons Podiumkunsten  
 
Algemeen 
 
In het algemeen zijn we tevreden over de uitvoering van dit project, zowel in 
artistieke zin als wat de organisatorische kant betreft. Voor een ensemble als 
Música Temprana is een project zoals wat we kortheidshalve als de “Misa” 
aanduiden behoorlijk complex, vooral wat betreft de organisatorische en 
logistieke aspecten. Wij beschikken sinds enige tijd niet meer over een zakelijk 
leider; in het verleden vervulde Eelke Bakker die rol, deels als vrijwilliger, deels 
betaald wanneer daar uit projectsubsidies middelen voor beschikbaar waren. In 
de aanloopfase van het nu uitgevoerde programma met de “Misa” was hij nog 
wel betrokken – o.a. bij een deel van de acquisitie van de podia en van de 
subsidieaanvragen-  maar halverwege die periode koos Eelke voor een andere 
wending in zijn loopbaan. Dat betekende dat een deel van de verdere 
voorbereidingen op de tournee op de schouders van artistiek leider Adrián 
Rodríguez van der Spoel terecht kwam, daarbij ondersteund door het bestuur 
van de Stichting, dat geheel uit vrijwilligers bestaat. 
Gelukkig slaagden we er wél in een nieuwe producer te contracteren (de 
begroting voorzag in de middelen daarvoor), Peggy Loch. Wij waren en zijn heel 
gelukkig met de samenwerking die met Peggy werd opgebouwd en met haar 
voortreffelijke bijdragen. We hopen zeer zeker in de toekomst vaker met haar 
samen te werken.  
 
Over de belangstelling van het publiek in het algemeen zijn we redelijk 
tevreden. In totaal telden de 10 optredens (1 try out en 9 concerten) ruim 4000 
bezoekers. Met name Amare (debuut van MT in deze nieuwe zaal) in Den Haag, 
Muziekgebouw aan het IJ (uitverkocht) en de Vereeniging in Nijmegen lieten 
mooie cijfers zien. Enigszins tegenvallend was het aantal bezoekers in Tivoli 
Vredenburg, waarschijnlijk te wijten aan het slechte weer (ijzel) en de finale van 
de WK voetbal. Bovendien was Música Temprana met dit programma in onze 
reeks in december 2019 door Tivoli  geprogrammeerd binnen een 
abonnementsserie, hetgeen doorgaans aanzienlijk meer publiek oplevert. Dat 
was dit maal niet het geval. 
 
Ofschoon wij alle podia ruim op tijd hadden voorzien van alle benodigde 
gegevens voor de programmaboekjes (o.a. alle teksten mét vertalingen) liet de 
kwaliteit daarvan in sommige gevallen te wensen over. Kostenbesparingen 
noodzaakten sommige podia helaas ook tot het inkorten van de boekjes (geen 
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teksten, geen vertalingen, soms zelfs geen namen van de musici). Daar zijn wij 
niet gelukkig mee. 
Het bestuur van Música Temprana hecht eraan te verklaren de geldende codes 
voor Fairpay, het correct betalen van de optredende musici (alle als ZZP’ers voor 
dit programma gecontracteerd) strikt toegepast te hebben. De afhandeling van 
een en ander is probleemloos verlopen. 
 
Doelen en resultaten 
 
Het programma zelf werkte zoals we dat in artistieke zin graag zouden willen en 
al eerder (o.a. eind 2019) hebben uitgeprobeerd. Het publiek wordt als het 
ware meegenomen  via klassieke, oude en religieuze muziek naar de Misa 
Criolla  die in wezen folkloristisch is. Het idee is om in de emoties van het 
publiek de weg die de muziekgeschiedenis in Latijns Amerika is ingeslagen, te 
reproduceren. Het programma begint met muziek voor spirituele, meditatieve 
en evenwichtige zelfreflectie, en leidt uiteindelijk naar de explosies van het 
ritme dat typerend is voor de traditionele en volksmuziek. De reacties van het 
publiek leken gedurende de concerten die ontwikkeling ook vrij nauwgezet te 
volgen, van tamelijk ingetogen naar grote opgetogenheid en enthousiasme aan 
het eind van ons optreden.  
 
Dat enthousiasme namen we bij een aantal van de concerten mee in een soort 
‘na-concert’, via de toevoeging van een “peña”. Dat gebeurde in Amsterdam, 
Heerlen, Groningen en Nijmegen, waar de beschikbare ruimtes daarvoor 
geschikt waren. Op een klein podium in de foyer van het theater werd 
informeel Latijns Amerikaanse volksmuziek uitgevoerd. Ook dit deel van het 
project is een groot succes geweest, waarbij het publiek, onder het genot van 
een glas wijn, werd aangemoedigd om te dansen en te kletsen met de 
artiesten. Een speciale vermelding gaat naar het Muziekgebouw aan 't IJ, dat 
een mooie en ruime foyer heeft, waar het publiek enorm enthousiast was, waar 
veel mensen op de maat van de muziek dansten en waar de conversatie tussen 
publiek en artiesten meer dan een uur duurde.  
Wij geloven dat deze toevoeging die voor ons ook nieuw en experimenteel was 
de mogelijkheid heeft geboden om een ontspannen en enthousiaste sfeer te 
creëren die echt bijdraagt aan de beleving van het publiek en de artiesten. Dus 
zeker voor herhaling of voor vergelijkbare experimenten vatbaar.  
 
Zoals al aangegeven, zijn we daarnaast erg positief over het resultaat van de 
(nieuwe) samenwerking met producer Peggy Loch, die samen met het bestuur 
en de artistiek leider het ontbreken van een zakelijk leider heeft kunnen 



9 
 

opvullen. Dit is een project met 21 musici, een complexe logistiek van 
instrumententransport, artiestenreizen, hotels, cd-verkoop en publiciteit, dat 
we met een relatief kleine organisatie (deels vrijwilligers) professioneel hebben 
weten af te handelen. 
 
We denken ook dat we naast Händels Messiah of het Weihnachts Oratorium 
van Bach zo langzamerhand een nieuw kerstconcertalternatief hebben 
gecreëerd in de grote concertzalen. Dit wordt niet alleen bevestigd door de 
hoeveelheid publiek die onze uitvoeringen bezoekt, maar ook door de positieve 
reacties van een aantal programmeurs die ons nu al hebben aangemoedigd om 
in 2024 een nieuwe versie te presenteren. 
 
Publieksdoelgroepen 
 
We constateren dat ons doel om publiek uit verschillende sectoren aan te 
trekken (klassiek, oude muziek, wereldmuziek, en meer specifiek publiek dat van 
Latijns-Amerikaanse muziek houdt) ook in dit project is geslaagd. We menen ook 
dat dit een van de specifieke kenmerken is van Música Temprana en de muziek 
die we maken, met grote variaties, die daardoor ook verschillende smaken en 
belevingen oproepen én een divers publiek aantrekken.  
Dit project is - van alle programma's die MT brengt- misschien wel het meest 
uitgesproken in dit opzicht. MT heeft drie gespecialiseerde groepen musici op het 
podium: een voor oude vocale muziek (10), een andere voor barok muziek (5) en 
een derde voor Latijns Amerikaanse volksmuziek (5). Met andere woorden, 
ondanks het feit dat ze gezamenlijk zo'n gevarieerd repertoire vertolken, 
bevinden de artiesten zich steeds op vertrouwd terrein. Dit wordt door het 
publiek opgemerkt en daarin wordt het niet teleurgesteld.  We zijn ons ervan 
bewust dat we iets zeldzaams aanbieden en dat dit een van onze sterke punten 
is. 
 
Diversiteit en inclusie 
 
Met dit programma en op deze manier gepresenteerd door de grote theaters, 
streven we naar het bereiken van een deels nieuw, gevarieerd en groot publiek. 
Ons vaste publiek bestaat uit liefhebbers van oude muziek (binnen de klassieke 
muziek) en de zogenaamde wereldmuziek.  
Diversiteit wordt ook uitgestraald door onze musici, met maar liefst negen 
verschillende nationaliteiten en diverse (culturele) achtergronden. Ook aan 
bekende artiesten is geen gebrek, met op hun beurt hun eigen volgers. 
Bijvoorbeeld de fameuze Engelse gambaspeler Robert Smith, de violisten van het 
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Duitse ensemble Harmonie Universelle, Monica Waisman en Florian Deuter, 
pioniers in hun répertoire. En binnen de volksmuziekgroep is Alvaro Pinto ook lid 
van de Chileense groep Quilapayún en de percussionist Renato Freyggan van de 
Inti Illimani-groep, twee Chileense ensembles die tijdens de dictatuur van 
Pinochet in ballingschap gingen in Europa en beroemd waren over de hele 
wereld. Op dezelfde manier zijn de zangers van het vocaal ensemble bekende 
solisten uit renaissance- en barok-polyfone muziek, zoals Lina López, Jan van 
Elsacker, Olalla Alemán en Luciana Cueto. En befaamd artistiek leider Adrián 
Rodríguez Van der Spoel is Argentijn van afkomst, thuis in de Latijns Amerikaanse 
én Europese (oude) muziek en cultuur.  
 
Música Temprana heeft overigens nieuwe projecten in voorbereiding voor 2024, 
waarin thema's als  slavernij en kolonialisme verder uitgelicht gaan worden, 
mede met gebruik making van andere (kunst)vormen zoals video, dans, 
storytelling etc. 
 
Leerpunten en aanbevelingen 
 
Dat laatste (hierboven genoemde) element refereert meteen aan een van de 
leerpunten van dit project: het groeiende besef bij Música Temprana (artistieke 
leiding, bestuur, andere musici) van de noodzaak nieuwe wegen in te slaan en 
naast de muziek ook andere kunstvormen te gaan gebruiken om ons verhaal te 
vertellen. Het experiment met de peña sterkt ons in die overtuiging.  We deden 
iets dergelijks  al eerder in ons programma Melancolía met gebruik van video, 
overigens in voorstellingen met zeer beperkt publiek vanwege de toenmalige 
(najaar 2020) beperkingen als gevolg van de corona pandemie.  
In nieuwe projecten willen we proberen de impact van MT te verbreden en te 
verdiepen via randprogrammering zoals boven aangeduid. We zijn ook doende 
daar externe begeleiding en advies op aan te trekken vanuit deskundige hoek.  
 
Naast dit soort inhoudelijke leerpunten is ook de manier waarop we als Música 
Temprana zijn georganiseerd onderwerp van discussie en reflectie. MT ontbeert 
(semi-)permanente zakelijke leiding (zie ook onder Algemeen hierboven) en kan 
eigenlijk niet zonder. Helaas ontbreken steeds de financiële middelen om die 
lacune op te vullen. Niettemin is het streven om in nieuwe subsidieaanvragen die 
voor 2024 en 2025 worden voorbereid en waarin bovengenoemde verbreding en 
verdieping worden gezocht, ook te proberen de financiële basis van de 
organisatie te versterken op een meer structurele manier.  
 
 


